
Àrea d’Espais Naturals                       
i Infraestructura Verda 

Gerència de Serveis d’Espais Naturals     
Servei de Gestió de Parcs Naturals 

Recinte Escola Industrial. Edifici del Rellotge  

Comte d’Urgell, 187. 08036 Barcelona 

Tel. 934 022 484 

s.gestioparcsn@diba.cat · www.diba.cat 

 

 

ACTA 
 
 

REUNIÓ DEL CONSELL COORDINADOR 

DEL PARC DEL MONTNEGRE I EL CORREDOR 

 
 
 
 
Data:  Dimecres, 27 de novembre de 2024 
Hora:  17:00 
Lloc: Reunió presencial a la Sala de Plens de Can Borrell – Aj. d’Arenys de Munt  
 

 
President del  Excusa la seva assistència 
Consell Coordinador:  

 
Secretària:  Sra. Joana Barber Rosado, 
 Cap del Servei de Gestió de Parcs Naturals  
 
Assistents : vegi’s annex 

 
 
 

  
 

Ordre del dia  
 
 
1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior  

2. Informar sobre la tramitació de l’ampliació de la xarxa Natura 2000 en l’àmbit del 
Montnegre i el Corredor. A càrrec de la Sra. Sara Pont (cap del Servei de Planificació 
del Patrimoni Natural) i del Sr. Quim Bach (tècnic del Servei de Planificació del 
Patrimoni Natural) 

3. Donar compte dels principals temes tractats a les darreres reunions de la Comissió 
consultiva (18/09/24 i 12/11/24) 

4. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (maig24 – novembre 24) 

5. Propostes pel Pla d’objectius i actuacions (POA) 2025 del Montnegre i el Corredor 

6. Torn de paraules  
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Desenvolupament de la sessió 

 
 
La Sra. Ma Àngels Palacio dona la benvinguda als assistents. Ella i la Sra. Joana Barber disculpen 
l’assistència del president del Consell Coordinador, el Sr. Xesco Gomar, i anuncien que en breu arribarà 
el coordinador, el Sr. Carlos Garcia. 
 
Dit això, la Sra. Palacio dona pas al primer punt de l’ordre del dia, en el qual s’acorda aprovar l’acta de 
la darrera reunió (29/05/2024) i dona la paraula la Sra. Vila. S’aprova l’acta sense esmenes. 
 
La Sra. Vila explica que el segon punt de l’ordre del dia, que es titula: Informar sobre la tramitació de 
l’ampliació de la xarxa Natura 2000 en l’àmbit del Montnegre i el Corredor. A càrrec de la Sra. 
Sara Pont (cap del Servei de Planificació del Patrimoni Natural) i del Sr. Quim Bach (tècnic del 
Servei de Planificació del Patrimoni Natural), no es podrà explicar tal com estava previst per part de 
la Sra. Pont i el Sr. Bach perquè excusen la seva presència. La Sra. Barber aclareix que des de Diputació 
de Barcelona estàvem molt interessats que ens expliquessin de primera ma l’estat d’aquesta tramitació 
i s’acorda de fer una sessió extraordinària d’aquest Consell Coordinador en format telemàtic quan es 
pugui planificar de nou aquest punt amb el Servei de Planificació del Patrimoni Natural de la Generalitat 
de Catalunya (Gencat). La Sra. Vila mostra una diapositiva de l’ampliació. Explica que des de Gencat 
estan treballant per a publicar el segon Acord de govern i aquest junt amb la documentació preparada 
la faran arribar al seus serveis jurídics. De moment no es poden comprometre amb cap data concreta 
de publicació de l’Acord de govern. 

El tercer punt de l’ordre del dia, tracta de donar compte dels principals temes tractats a les darreres 
reunions de la Comissió consultiva (18/09/24 i 12/11/24). [Les actes d’aquestes reunions, un cop 
aprovades es signaran i es penjaran a la web pública Participa 311]. La Sra. Vila explica que la primera 
reunió va ser extraordinària i es va celebrar a Vallgorguina amb la finalitat d’escollir els representants 
dels 8 sectors que representen el Parc. Es concreta que es van obtenir 7 representants dels 8 sectors 
d’interès que són els següents: 

 

SECTOR 
ENTITATS 

Censades Presentades Escollida Representant 

1 AGRÍCOLA I RAMADER 7 6,03% 1 14,28% 
Associació de Pastors 
del Montnegre Sra. Lídia Guitart 

2 
CIENTÍFIC, CULTURAL I 
EDUCATIU 33 28,45% 7 21,21% Museu de Mataró Sra. Marta Comerma 

3 CINEGÈTIC 16 13,79% 1 6,25% 
Societat de caçadors 
d'Arenys de Munt Sr. Santi Ferrón 

4 CÍVIC 8 6,90% 2 22,22% 
Associació de 
parcel·listes Can Fogars Sr. Carlos Solís 

5 CONSERVACIONISTA 9 7,76% 2 22,22% Arrels del Montnegre Sra. Xènia Navarro 

6 ESPORTIU 26 22,41% 1 3,84% FEEC Sr. Joan Ferrer 

7 FORESTAL 13 11,21% 2 15,38% 
Consorci Forestal de 
Catalunya Sr. Josep Mª Tusell 

8 TURÍSTIC 4 3,45% 0 0% -- -- 

TOTAL 116 100,00% 16 13,67%     
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Malauradament del sector turístic no es va presentar cap entitat i per tant no es disposa de representant. 
La Sra. Vila explica que l’elecció d’aquests representants la va motivar la presidenta de la Comissió 
Consultiva, la Sra. Barber, per tal de tenir representants que en algun moment puguin votar algun 
aspecte que es plantegi en el marc d’aquesta comissió. S’aclareix, que se seguiran convocant a tots els 
membres de la Comissió Consultiva, com s’ha fet fins ara, però que en el cas d’haver de fer una votació, 
tan sols ho podran fer els representants. 
 
En aquesta sessió un membre va manifestar que no li semblava adient que la comissió consultiva fos 
consultiva, sinó que creia que havia de ser més executiva. En aquest sentit la Sra. Barber li va explicar 
el funcionament i les possibilitats que disposen els membres de la Comissió Consultiva per tal de 
proposar temes i accions d’interès. I en aquest sentit, la Sra. Barber va posar a disposició dels assistents 
una proposta de reglament molt similar als d’altres parcs de la XPN per tal de ser qüestionat i acordat 
per la Comissió amb l’objectiu de regular-ne el funcionament. S’explica que fins a data d’avui, ningú ha 
fet cap esmena i la Sra. Barber va emplaçar a la Sra. Vila a buscar un dia per fer aquest exercici de 
discussió. La Sra. Barber va insistir que la Comissió Consultiva del Parc del Montnegre i el Corredor és 
un òrgan de governança que es vol posar en valor perquè les propostes que surten d’aquesta comissió 
han de ser propostes que ens hi sentim tots còmodes i s’hagin pogut aprovar pels seus representants. 
També s’ofereix de que els participants via correu electrònic vagin passant a l’adreça del parc 
(p.montnegre@diba.cat) les diferents consideracions per anar avançant, i en una data concreta es pugui 
acabar de discutir i concensuar en una altra reunió telemàtica. Insisteix que es continuarà convocant a 
tothom, però només podran votar els representants escollits que s’han de posar d’acord amb els 
diferents membres del seu sector. La Sra. Barber aclareix que un cop acordat aquest reglament en el 
si de la Comissió Consultiva, s’elevarà a aquest Consell Coordinador per a la seva aprovació. 
 
La Sra. Vila mostra quina era l’ordre del dia de la passada Comissió Consultiva ordinària del dia 12/11/24 
i aclareix que per causes climatològiques la segona part titulada “Sessió del grup de treball (Living 
Lab) del projecte Life eCOadapt50 sobre canvi climàtic” no es va poder desenvolupar perquè estava 
dissenyada per a fer-la presencialment. Per tant, la diagnosi de vulnerabilitat i la dinàmica de participació 
es va acordar de fer-la properament en una altra reunió i en format presencial. [Aquesta sessió es 
celebrar presencialment el 3 de desembre de 2024 a Arenys de Munt]. Malgrat el canvi de format 
telemàtic de la resta de l’ordre del dia de la Comissió Consultiva del dia 12/11/24, hi van poder participar 
de forma telemàtica 8 entitats i dos representants de Diputació de Barcelona (la Presidenta i la 
Secretària). La Sra. Vila mostra els temes que van suscitar més interès per a donar-ne compte als 
membres del Consell Coordinador: 
 
Conservació: 

▪ Interès en l’estudi geològic 25 i recomanacions d’incloure aspectes concrets. 
 
Desenvolupament i territori: 

▪ Preocupació per la cura en l’execució dels treballs forestals per part de les colles forestals. 
S’explica que els tècnics fan el seguiment i marcatge dels treballs. 

▪ Es demana si es disposa de més informació de l’accés de l’AP-7 projectat pel Ministerio de 
Transportes.  

▪ Interès en detalls del projecte de les obres de Can Bosc. 
 
Ús públic i educació ambiental: 

▪ Es posa de relleu la necessitat de fer educació ambiental a l’entorn de la gestió forestal 
(conservació i prevenció d’incendis); i contrast amb altres administracions. S’acorda que la 
Diagnosi UP-EA es mostrarà a la CCA abans d’elevar-la al CCO. 

 
Governança: 

▪ Insistència de la Presidenta en la importància que els membres de la CCA aportin aspectes a 
afegir al Programa d’objectius anuals pel 2025. 
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El quart punt de l’ordre del dia, Informe de gestió. Principals activitats realitzades (novembre 23 – 
abril 24), el passa a explicar la Sra. Vila. Explica que ha fet una selecció dels temes de més interès de 
cadascun dels 4 blocs habituals:  

1. Conservació 
2. Desenvolupament i territori 
3. Ús públic i educació ambiental 
4. Coordinació i governança. 

 
S’aclareix que els projectes escrits en color marró en les diapositives són projectes que estan previstos 
per l’any 2025. Passant a l’apartat de conservació, explica que ja fa dos anys que es va iniciar el 
projecte de repoblació de l’estepa d’arenal al sector oest de l’espai protegit. Aquest projecte es va iniciar 
fa un parell d’anys amb la recollida de planter de la mateixa població existent de Palafolls per part de 
Forestal Catalana. Enguany s’ha fet la cerca de zones per a fer la repoblació i properament es farà la 
plantació d’almenys un nou nucli poblacional de l’espècie la qual és protegida per l’annex 2, amb la 
categoria «vulnerable», al Decret 172/2008 de creació del Catàleg de flora amenaçada de Catalunya i 
es considera amenaçada, segons el Llibre vermell de les plantes vasculars endèmiques i amenaçades 
de Catalunya (Sáez, Aymerich i Blanché, 2010).  
 
Amb personal de la guarderia forestal i de la colla de manteniment s’han executat diverses accions per 
controlar espècies invasores de flora exòtica. Destaquem l’eliminació d’arrel de la gramínia Eragrostis 
virescens a la zona de Fuirosos (Sant Celoni) i diverses jornades de treball a Dosrius per la solanàcia 
Solanum sisymbriifolium. Aquest darrer treball s’està fent sumant esforços de l’Ajuntament de Dosrius i 
de Forestal Catalana, juntament amb l’equip del parc (colla, guarderia i equip tècnic). 
 
Els darrers anys amb personal del parc, principalment la tècnica de conservació i la guarderia forestal, 
s’han fet diverses feines de seguiment donant suport als convenis existents amb el Museu de Granollers 
i l’ICO, entre d’altres. Destaquem unes prospeccions que s’han fet per buscar rastres que demostrin la 
presència de mamífers semiaquàtics com ara la musaranya d’aigua. I també el seguiment de nius de 
rapinyaires forestals diürns ja coneguts i la cerca de nous nius per tal d’actualitzar la informació i millorar 
la seva conservació a través de la gestió. 
 
Pel que fa el Pla de seguiment del senglar, ja s’han elaborat els informes de la darrera temporada, la 
2023-2024. I es van entregar ahir (26/11/24) als caçadors en una reunió que es fa amb ells, donat que 
són els que faciliten la informació necessària per elaborar els informes i, entre d’altres, establir la 
densitat estimada de senglar/Km2 dins de la zona d’estudi compresa aproximadament en 30.000 ha. 
L’empresa Minuartia va fer de conductora d’aquesta reunió i va explicar els resultats de l’informe 
específic que s’han elaborat per aquest espai protegit. Enguany la densitat estimada obtinguda és de 
15 senglars/Km2, el valor més alt de tots els observatoris on es fa seguiment de Catalunya.  
 
La Sra. Vila destaca que es va fer la consulta en el marc de la Comissió Consultiva de primavera 2024 
sobre la possibilitat de fer un seguiment per obtenir l’estima de densitat del cabirol. En aquest sentit 
s’han valorat dues opcions amb els experts: 1) fer l’estima de la seva densitat a partir de les 
observacions fetes durant les batudes de senglar. Aquest mètode es desestima perquè es considera 
que acumularia molts errors donat que les batudes de senglar es fan totalment dirigides a la caça del 
senglar. De fet els gossers entrenen els gossos de caça perquè segueixin el rastre dels senglars i evitin 
els del cabirol. A més les batudes no es fan en zones per optimitzar els encontres amb el cabirol, sinó 
amb els senglars.  
2) L’altra opció seria aprofitar altres seguiments com el de les càmeres de fototrampeig de 
mesocarnívors, però això implicaria plantejar un nou disseny experimental també dirigit al cabirol i també 
exigiria calibrar el mètode utilitzat per verificar-ne els resultats; sinó acabaria sent un disseny molt similar 
al que ja es fa actualment el qual compta els cabirols observats mentre es fan les batudes de senglar. 
S’explica també que Minuartia va comentar als companys de la subsecció de Conservació que a la 
Garrotxa s’estan començant a plantejar batudes dirigides a cabirol (una modalitat de cacera insòlita a 
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Catalunya) i que si s’estengués sí que es podria plantejar de fer-ne un seguiment per determinar la seva 
densitat. 
 
Per altra banda explicar que s’estan fent unes Jornades internes de Coneixement del senglar i la seva 
caça a la XPN exclusives per a personal de Parcs. I per altra banda explicar que Minuartia està creant 
una App perquè els caçadors hi puguin pujar els resultats de les batudes que efectuen en comptes 
d’omplir a ma els llibrets de batuda. També s’explica que el dia anterior hi havia hagut una reunió a 
Vallgorguina amb els caps de colla o presidents de les APC de l’espai protegit on hi van assistir 6 colles 
i el Sr. Chema López, el Cap de Secció del Servei Territorial de la Generalitat de Catalunya. Es 
destaquen aquests temes de debat i discussió: 

- Agraïment per part dels caçadors de la comunicació d’activitats organitzades i informades pel 
Parc. 

- Els preocupa el no respecte de la senyalització per part de la ciutadania. 
- Predisposició a comunicar les batudes si la Generalitat de Catalunya facilita una app visual. 
- Incomprensió de que el Montnegre fos l’observatori amb més densitat estimada. 
- Canvis en els comportament del senglar post-batuda. Abans els senglars trigaven mesos a 

tornar als llocs on s’havien fet batudes, i ara en pocs dies hi estan tornant. 
 
A través d’observacions visuals, l’estiu passat es va confirmar la presència de peixos a la riera de 
Fuirosos. Pensàvem que s’hi havia extingit després de la sequera tan severa dels darrers anys. El darrer 
seguiment amb pesca elèctrica es va fer el passat 2022 i ara s’ha proposat de repetir-lo a l’estiu 2025. 
 
En relació a la prevenció d’incendis forestals, a la primavera 2024 es va actualitzar el protocol del Parc 
associat als nous nivells del Pla Alfa. Enguany, sortosament no s’ha pogut assajar perquè només hi ha 
hagut un sol episodi de nivell 2 del Pla Alfa a finals de juliol 2024. Per altra banda, finalment se’ns va 
informar de les raons de la no obertura de l’helisuperfície de Can Bosc. Així doncs, abans d’obrir-la de 
nou, sempre que es consideri oportú per les administracions competents, cal que la Generalitat de 
Catalunya redacti el PRIA (Pla de restauració d’infraestructures aeronàutiques) i posteriorment cal 
l’aprovació per part d’AESA (Agencia Estatal de Seguridad Aérea). La Sra. Barber explica que de cara 
al 2025 no sabem encara com es procedirà, però que des de la Generalitat de Catalunya han informat 
que estan treballant en la redacció del PRIA. 
 
I finalment en relació a la carta dirigida als gestors de l’AP-7 demanat que s’executi la franja de seguretat 
de 25 m per protegir l’espai d’un inici d’incendi i propagació a causa d’un foc iniciat en aquesta via, se’ns 
ha respost que possiblement el Ministerio de Transportes y Movilidad y Agenda Urbana.-Dirección 
General de Carreteras.-Demarcación de Carreteras del Estado en Cataluña autoritzaria una franja de 8 
m. Però ens demanen ajuda per calcular la densitat arbòria de les zones més perilloses per tal de poder 
fer el pressupost per la seva execució. Aquesta feina l’ha realitzada la guarderia forestal del parc amb 
l’ajuda de la tècnica de territori, i ja s’ha fet arribar a la UTE que gestiona aquest tram de l’AP-7. De 
moment no tenim resposta. 
 
Entrant ja a l’apartat de Desenvolupament i Territori, s’explica que en quant a millores en les 
infraestructures d’aigua, s’està treballant amb l’arranjament d’una bassa a la finca de ca l’Oller que és 
clau per la gestió dels amfibis al·lòctons que conté. També s’ha iniciat l’arranjament de les mines de 
Santa Maria de Montnegre i de la bassa de la Brinxa. I està previst per l’any 2025 l’arranjament de les 
mines de Can Bosc i de Can Pica. I dos projectes pendents d’aquest any 2024 que són la redacció del 
projecte de millora hidràulica de l’embassament del Molinot i del de la Brinxa. 
 
Des del Parc fa temps que estem treballant amb l’Associació de Pastors del Montnegre i el Corredor 
per tal d’ajudar a mantenir  la ramaderia semi-extensiva. Ara estem acabant de redactar el Pla estratègic 
de ramaderia semi-extensiva del Montnegre i el Corredor. Enguany s’ha donat suport en la campanya 
de promoció i comercialització de la carn de xai i cabrit, concretament s’ha ajudat a l’edició dels tríptics 
i s’hi ha assistit (30/08/24), i per altra banda s’ha participat a una la taula rodona pel mateix tema 
(20/10/24). A la primavera, també es va participar en una sortida conjunta amb l’Associació de 
Pastors/Propietaris – Parc organitzada per la delegació de Maresme de la ICHN per difondre la feina 
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dels pastors del Montnegre i el Corredor, i s’ha participat en la redacció d’un article a la revista l’Atzavara. 
S’informa també de la venta de gran part del ramat del Sr. Antoni Soler (Pitxón) i renunciarà a la 
concessió de les pastures de Can Bosc i la intenció és tornar a licitar aquesta concessió, donat que hi 
ha dos pastors interessats. 
 
El Sr. Maimí demana quan es tornarà a fer la concessió. La Sra. Vila explica que primer s’ha de tancar 
la concessió actual a nivell administratiu i que li consta que avui el Sr. Antoni Soler ha entrat per registre 
la renúncia. I posteriorment caldrà posar a licitació una nova concessió. Des de Diputació de Barcelona 
ens interessa molt que hi hagi un pastor perquè la contraprestació és el manteniment de la franja 
carenera contra incendis. 
 
En finques públiques s’ha fet la pela dels suros de la finca de Can Riera de Fuirosos de Sant Celoni. 
S’han extret 1.160 kg de suro determinats per subhasta i a part s’han executat treballs específics 
remunerats de millora del bosc. També s’ha executat franja de prevenció d’incendis a l’entorn de la 
masia de Can Pica de Tordera. 
 
El manteniment i les inversions de la xarxa viària bàsica de les pistes del Parc, aquest any ha sigut 
complicat pel retard de la tramitació requerida per la seva contractació. Mentrestant s’han hagut 
d’executar treballs extraordinaris a diversos municipis. El contracte menor ja s’ha executat 
completament. Pel que fa al procediment obert s’espera que en breu es puguin executar tant els 3 lots 
corresponents al Montnegre i el Corredor del Projecte de manteniment de xarxa viària XPN. I també la 
tramitació de recursos extraordinaris encarregat a TRAGSA (un grup empresarial públic destinat al 
desenvolupament rural i la conservació de la natura). Es destaca el projecte de pavimentació d’un tram 
de la pista de cal Paraire previst pel 2025 a Sant Iscle de Vallalta. La Sra. Palacio puntualitza que pel 
cas de TRAGSA no són recursos extraordinaris sinó que els ha contractat la Gerència de Serveis 
d’Espais Naturals per accelerar l’excussió dins de l’any 2024. 
 
El Sr. Auladell demana si es farà arribar a l’Ajuntament de Sant Iscle de Vallalta la informació del projecte 
del Cal Paraire. La Sra. Vila explica que el projecte encara no s’ha redactat, però que se n’ha informat 
a l’alcalde i als veïns que s’executarà. La Sra. Barber aclareix que per a fer-lo caldrà la tramitació d’una 
llicència municipal i que per tant el projecte s’entregarà a l’Ajuntament. 
 
Aquest 2024 s’està a punt d’executar el Projecte per l’emmagatzematge d’aigües pluvials (5 dipòsits) 
de Can Pica, de moment aturat a l’espera de la llicència municipal. I també s’hi ha fet el seguiment del 
sistema de depuració per llacunatge. Pel 2025 s’ha proposat de fer d’arranjament de pista forestal i 
recollida d’aigua d’escorrentia de Can Pica, i el projecte de condicionament dels edificis principal i annex 
en aquest moment està pendent de licitació. 
 
Enguany ha finalitzat l’obra per la Millora del sistema de cloració de l’Àrea d’Esplai i el Campament 
Juvenil (Dosrius). Ha significat la modificació i automatització del circuit de l’aigua (telecontrol de 
paràmetres i nivells d’aigua) que garanteix el magatzem i estalvi d’aigua clorada un temps inferior a 48 
h (bomba d’aigua solar per la recirculació) i la instal·lació de 4 noves plaques solars fotovoltaiques. 
Aquesta millora permetrà l’obertura del Campament Juvenil l’any 2025, un dels requisits que es deriven 
de la nova normativa d’aigües i de les exigències dels inspectors de Salut Pública. Amb això fet i amb 
el tràmit de l’establiment dels preus públics per a fer-ne ús acabat, es podrà re-obrir el Campament. 
 
A Can Bosc s’està seguint amb l’execució de les obres pel condicionament bàsic de l'edifici principal i 
de les instal·lacions generals del conjunt de Can Bosc (Dosrius) i de la construcció d'un mòdul de serveis 
al volum de llevant. També s’ha encarregat i s’està elaborant un estudi de viabilitat de l’equipament que 
té previst de fer vàries entrevistes, entres les quals a l’alcaldessa de Dosrius i a l’alcalde de Llinars del 
Vallès. També s’ha encarregat el disseny i contingut d’una visita guiada a Can Bosc: els habitants, la 
masia i la finca; per tal de conèixer la masia com el potencial de les 500 ha que té la finca. Actualment 
s’està executant el tancament d’uns prats humits a la zona de les Passadores per tal d’enriquir-los amb 
llavors de prats de dall i aquest recurs farratger serà aprofitable pel concessionaris i alhora es 
desenvolupa un hàbitat d’interès molt minoritari en l’àmbit de l’espai protegit. I per l’any 2025 està 
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prevista l’execució del projecte de portada d’aigua de xarxa a Can Bosc donat que el projecte ja s’ha 
redactat. 
 
Pel que fa a la línia d’ajuts a particulars i entitats de la XPN que inclou activitats forestals, agrícoles 
ramaderes, d'empreses de serveis, de millora dels habitatges i restauració del patrimoni arquitectònic, 
d'entitats culturals, cíviques i esportives i instal·lacions tèrmiques de biomassa i l'eficiència-estalvi 
energètic en edificis, i les activitats de guiatge ambiental per als anys 2024 i 2025, actualment s’està en 
període d’execució de les subvencions 2024. I per les subvencions 2025 ja s’ha tancat el període de 
sol·licitud. Es publicarà abans d’acabar l’any 2024 el llistat de les subvencions atorgades perquè es 
puguin executar durant l’any 2025. Caldrà justificar-les dins del primer trimestre de l’any 2026 i 
posteriorment es certificaran. Pel 2025, en el Parc del Montnegre i el Corredor s’han aprovat 24 
subvencions per un import total de 76.771,35 euros. 
 
Pel que fa a l’Ús públic i l’Educació ambiental, destacar en relació als senyals del parc, destacar que 
s’han reposat els senyals direccionals de la zona del Corredor des de Can Bordoi fins al Santuari i també 
s’han reimprès i col·locat tretze nous senyals al Parc Forestal de Mataró; entre ells, hi ha dos plafons 
informatius que donen la benvinguda al parc; quatre plafons interpretatius: Alzinar, Sureda, Pineda de 
pi pinyer i Fauna; a més, s’hi han col·locat set plaques informatives amb pictogrames dels equipaments 
o serveis d’aquest parc. 
 
Pel que fa al Pla d’informació i acollida dels usuaris, el passat 6/10/24 van assistir 17 informadors 
vinculats als serveis d'acollida dels visitants dels parcs del Montnegre i el Corredor, de Serralada de 
Marina i de Serralada Litoral a la reunió anual d’aquest col·lectiu. Principalment s’hi va posar en comú i 
a debat temes a l’entorn dels conflictes de la tasca quotidiana dels informadors dels centres i punts 
d’informació dels parcs. 
 
També s’informa que s’ha afegit un nou eco-comptador a la zona del Montnegre que pot comptar 
cotxes/autocars, bicicletes i persones. A part es va participar amb una xerrada de la tècnica d’ús públic 
i educació ambiental, la Jordina Grau, a la Jornada tècnica de Freqüentació de zones naturals i 
ordenació de l’ús públic organitzada per l’Associació de propietaris del Montnegre i el Corredor. També 
està previst encarregar un estudi de la capacitat d’acollida de la zona del Santuari i/o del Corredor el 
proper 2025. Aquests estudis serveixen per establir el nivell de freqüentació perquè no es degradi i per 
altra banda perquè la visita sigui satisfactòria. 
 
Pel que fa als 25 itineraris senyalitzats, aquest 2024 es revisaran 3 itineraris (en conveni amb la FEEC) 
per re-homologar-los: SL-C 73 Les alzines de Can Portell, SL-C 80 El dolmen de Ca l’Arenes i SL-C 
103 Montnegre carener. I durant el 2025 es proposarà de revisar aquests: SL-C 77, SL-C 101, SL-C 
102 i SL-C 110. S’anuncia també que l’any 2025 es començarà a assajar la substitució de les senyals 
físiques per codis QR. Es podrà descarregar el recorregut a través d’un codi QR a la fita d’inici. També 
s’ha plantejat de desmantellar algun itinerari per aspectes de seguretat. 
 
Pel que fa a l’educació ambiental, explicar que s’ha redactat el Pla d’educació ambiental del Museu de 
la Pagesia de Fogars de la Selva. Es va encarregar per catàleg de serveis DIBA i l’ha elaborat l’Escola 
de Natura del Corredor. També ens consta que el Pla d’educació ambiental de Sant Celoni s’està 
executant. I l’any 2025 està prevista la redacció de la Diagnosi de l’educació ambiental del Parc del 
Montnegre i el Corredor. Posteriorment a la diagnosi es redactarà el Pla d’Educació Ambiental de Parc 
del Montnegre i el Corredor aixoplugat pel Pla marc d’educació ambiental i voluntariat de la XPN de la 
Diputació de Barcelona (2022-2026). 
 
Pel que fa a les activitats culturals que s’han executat els darrers mesos, destacar en el marc del Viu el 
parc la Matinal al Santuari del Corredor així com la ruta inclusiva que es va celebrar el mateix dia 
d’octubre. I l’activitat més recent és el ral·li fotogràfic Tocats pel Bolet que es va celebrar a Sant Iscle 
de Vallalta a finals d’octubre. Engany la Poesia als Parcs es va celebrar com cada any a la font del 
Pradelló de Sant Celoni en un format de passejada poètica que va agradar força. I el concert dels Parcs 
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en Concert aquest any es va fer a Mataró al jardí Mediterrani de Can Boet, que també va tenir bona 
acollida. 
 
Entrant en el bloc de Coordinació i Governança, s’explica que durant l’any 2023 i 2024 la guarderia 
forestal del parc ha completat el cens de masies habitades de l’espai protegit. El darrer cens es va fer 
el 2013. S’han censat 234 masies i s’hi han comptabilitzat 520 habitants. L’ús principal és el residencial 
(81%), seguit del turisme rural, bar/ restaurant i equipaments. Els municipis que concentren més masies 
són Tordera (58 masies) i Sant Celoni (47 masies), de fet també són dels municipis que tenen més 
superfície dins de parc, 23% i 28%, respectivament; seguit de Dosrius amb el 12,3% de la superfície 
dins de parc. S’han pres força dades interessants, com l’estat constructiu de les masies. El 85% dels 
habitatges estan en bon estat; el 5,1% dolent; i l’1,7 molt dolent (encara que les masies en estat ruïnós 
no s’han buscat expressament, sinó només les habitables). Pel que fa al tipus d’ocupació, 127 de les 
masies estan ocupades permanentment (55,4%) per un total de 372 habitants, 62 de forma temporal 
(27%) per 145 habitants; i 40 estan deshabitades (17%). 
 
L’actualització de la web de la Xarxa de parcs Naturals, que té un disseny de l’any 2013, respon als 
resultats d’una auditoria web feta l’any 2022 que va determinar que el 90 % de les visites externes són 
de públic visitant als espais naturals. Per aquesta raó, hem desdoblat el web i a banda hem creat un 
altre web més corporatiu de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals anomenat Espais Naturals. I ara, 
el web de la XPN esdevé un portal adreçat sobretot al públic visitant. 
 
El passat 20 i 21 de novembre de 2024 es va celebrar a Alella, la V Trobada de presentació d’estudis 
de la Serralada Litoral Central i IX del Montnegre i el Corredor. La finalitat era compartir informació 
sobre els estudis, actuacions i recerques fetes a l’entorn d’aquests tres parcs: Parc de la Serralada 
Marina, Parc de la Serralada Litoral i Parc del Montnegre i el Corredor. Hi van assistir d’oients més de 
150 persones i s’hi van poder exposar 58 ponències i dos pòsters. També es retransmetia en directe al 
canal Youtube. I es poden veure en diferit totes les ponències a https://www.diba.cat/ca/web/espais-
naturals/montnegre-litoral-marina. Posteriorment es publicaran les Monografies que són el recull 
d’articles científics de les comunicacions. Aquesta recerca és clau perquè reverteix en la gestió que 
després es fa en els espais protegits.  
 
El Sr. Mondéjar explica que ell hi va poder assistir i li va fer adonar de la gran quantitat de feina que es 
fa dins dels parcs i dels grans valors que allotgen. 
 
El 5è punt de l’ordre del dia fa referència a les propostes i aportacions per a l’elaboració del Programa 
d’activitats 2025. La Sra. Vila explica com es prepara aquest Programa d’activitats a partir del Pla de 
Mandat, de les reunions amb els diferents municipis, de les propostes de la Comissió Consultiva i de 
les necessitats detectades per l’equip tècnic de l’espai protegit. Seguidament es passen a enumerar els 
punts més destacats que s’han recollit i que es proposen: 
 

1. Conservació: 
 

▪ Encarregar l’inventari geològic de l’espai protegit 
▪ Encarregar el seguiment de les poblacions de peixos 
▪ Reforç de la població d’estepa d’arenal 
▪ Redacció de projectes de millora hidràulica d’embassaments colmatats 

 
2. Ús públic i educació ambiental: 

 
▪ Reposició dels murals E1 de l’espai protegit 
▪ Racionalitzar els itineraris senyalitzats 
▪ Diagnosi de l'educació ambiental a l’espai protegit 
▪ Encarregar un estudi de capacitat d’acollida del Corredor 

 
3. Desenvolupament i territori: 
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▪ Definir un pla de treball per donar suport a l'Associació de pastors 
▪ Redacció de l'estratègia d’adaptació al canvi climàtic de la XPN conjuntament amb el CTFC. 

Aquesta estratègia farà de paraigua en les accions del Life eCOadapt50 perquè ens diu quines 
són les competències de la Diputació de Barcelona a l’hora de desplegar accions. 

▪ Millorar els equipaments públics de l’espai protegit 
▪ Fer la proposta i certificar les subvencions de la XPN 

 
La Sra. Barber aclareix que les subvencions s’estan executant des dels anys 80, i ara s’està treballant 
en uns ajuts per ajudar a les associacions amb les que des dels Parcs hi tenim un marc de treball 
conjunt. La dotació es preveu d’un import més elevat i que no siguin nominatives sinó que s’hi pugui 
accedir per lliure concurrència sempre que es compleixin les condicions.  
 

4. Governança: 
 

▪ Revisar el reglament del funcionament de la Comissió Consultiva 
▪ Impulsar el funcionament del Living Lab del Life eCOadapt50 sobre canvi climàtic 
▪ Participar en el procés d’ampliació del LIC Serres del Litoral Septentrional en l’àmbit del 

Montnegre i el Corredor 
▪ Constituir la taula de voluntariat del parc 

 
Tot seguit s’inicia el 6è punt de l’ordre del dia, els precs i preguntes. 
 
El Sr. Maimí, que s’excusa per no haver pogut arribar a primera hora, dona la benvinguda a tots els 
assistents i se li agraeix la cessió de la sala de plens de l’Ajuntament d’Arenys de Munt per realitzar 
aquesta reunió. 
 
El Sr. Maimí demana en quin estat està la 2a fase de redacció del projecte Perímetre de Protecció 
Prioritària (PPP) del Montnegre i el Corredor. La Sra. Vila li explica que des d’Acció climàtica de Gencat 
ens han dit que és un PPP molt prioritari, però malgrat això no saben si es podrà licitar la seva redacció 
durant l’any 2025. 
 
La Sra. Garrido explica que a Dosrius porten uns anys posant trampes pel control de la vespa asiàtica, 
però aquests darrers mesos d’octubre i novembre se n’han observat moltes, i demana si des del Parc 
es fa alguna cosa. La Sra. Vila explica que quan la vespa es va detectar a Catalunya es van fer esforços 
per a fer un cens i control de nius. Però quan els Agents Rurals van valorar que no hi havia mitjans 
possibles per aturar la seva expansió, des del Parc nomes s’inhabiliten amb mitjans el menys agressius 
possibles els nius que estan en llocs d’elevat ús públic com itineraris i llocs de pas. La Sra. Barber 
explica que la situació és la mateixa que el que va passar amb el mosquit tigre. El Sr. Vilà explica que 
un problema afegit és la pressió que fa aquesta vespa sobre l’abella de la mel, i que fa que els apicultors 
abandonin les seves explotacions. Sembla que hi estan lluitant a partir d’unes arpes especialitzades 
que es van assajar a França. La Sra. Barber explica que la Generalitat de Catalunya hi està treballant i 
que per altra banda si hi ha apicultors dins de Parc es poden concedir subvencions per ajudar-los a 
adquirir part d’aquestes arpes. El Sr. Maimí explica que des del CEO Maresme van fer una xerrada a 
Arenys de Munt on van ensenyar a fer trampes selectives de forma que han pogut capturar moltes 
reines de l’espècie. La Sra. Vila explica que l’abella de la mel no és una espècie autòctona i s’ha estudiat 
que si n’hi ha molta densitat desafavoreix els pol·linitzadors silvestres a l’entorn dels ruscs de l’abella 
de la mel, de forma que si bé està bé afavorir l’abella de la mel, a nivell de biodiversitat global si la 
cabana és molt gran pot perjudicar les espècies de pol·linitzadors silvestres autòctones. 
 
El Sr. Maimí demana sobre la problemàtica de l’ailant. La Sra. Vila explica que hi ha un protocol que 
està en fase de prova i que està desenvolupant la Diputació de Girona i que es compromet a socialitzar-
lo quan estigui enllestit. El Sr. Auladell explica que el millor és no tocar massa els peus d’ailant perquè 
rebroten, i que cal esperar que es facin grans i després tractar-los; també controlar les femelles que no 
escampin llavors. També comparteix un àudio de l’explicació del perquè les vespes asiàtiques són 
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atretes per les heures en una època o altra. El Sr. Pujol explica que en el municipi de Llinars del Vallès 
també s’han extret nius de vespa asiàtica de forma quirúrgica quan representen un perill pels veïns. La 
Sra. Vila explica que a l’hivern els nius es desocupen i que just quan els arbres no tenen fulles i es 
veuen més els nius és quan ja no suposen cap perill perquè mai més es torna a ocupar un niu d’un any 
per l’altre..  
 
El Sr. Vilà explica que el senglar és un problema a les autopistes perquè ara es fa menys manteniment 
de les autopistes i pels motoristes encara representa un perill major. El Sr. Solà explica que al capvespre 
és quan hi ha més sinistralitat. El Sr. Pujol explica que el titular de la via n’és el responsable. El Sr. Vilà 
també explica que la densitat del cabirol cada cop és més elevada. 
 
El Sr. Auladell explica que quan es fan treballs forestals, reben força queixes de les restes vegetals i 
també de l’estat dels camins després del pas de la maquinària. La Sra. Vila explica que des del Parc la 
guarderia forestal fa el seguiment de les actuacions, però que si se’ns passa per alt algun incompliment, 
se’ns pot avisar. I en algun cas també s’ha fet proposta de denúncia a la Generalitat de Catalunya. 
També explica que en algunes ocasions hi pot haver una percepció ciutadana molt allunyada de la 
gestió forestal que no acaba d’entendre l’actuació i que se li ha d’explicar que és normal que quedin 
algunes restes. El Sr. Pujol diu que les actuacions forestals quan acaben de fer-se tenen un aspecte 
que pot semblar molt alterat, però que a la llarga és beneficiós pel bosc. La Sra. Barber diu que aquest 
aspecte s’ha de treballar amb l’educació ambiental. El Sr. Vilà explica que és cert que alguns rematants 
van a buscar el màxim benefici i fan malbé el bosc perquè no se sent controlat per la propietat en els 
casos que ja està molt allunyada del mon rural. El Sr. Pujol explica que algunes colles estan poc 
formades, però realment són les úniques persones disposades a fer aquesta feina que és molt 
necessària i sacrificada. 
 
Sobre els camins, el Sr. Pujol explica que si es pavimenten els camins els visitants acostumen a quedar-
se allà mateix per comoditat. La Sra. Vila explica que hi ha dos posicionaments en aquest aspecte donat 
que si les pistes estan pavimentades s’hi pot córrer més, afavoreix més densitat d’usuaris, augmenta la 
possibilitat d’accidents, i la infiltració de l’aigua és menor. I el Pla especial només permet asfaltar les 
pistes principals i les altres de forma excepcional. El Sr. Pujol diu que segurament amb el nou Pla 
especial això es podrà canviar. 
 
I amb tot, es dona per finalitzada la reunió del Consell coordinador a les 18:45h. 

 

ANNEX: Relació d’assistents a la reunió 
 

 
Membres del Consell Coordinador  

 

 Diputació de Barcelona Sra. Joana Barber Rosado 
Cap del Servei de Gestió de Parcs 
Naturals 

 Generalitat de Catalunya Sr. Emili Mató Palós 
Director Serveis Territorials del 
Dept. de Territori 

 
Ajuntament d'Arenys de Munt Sr. Jordi Maimí Girbal Regidor 

 
Ajuntament d’Argentona -   

 
Ajuntament de Calella -   

 Ajuntament de Dosrius Sra. Sílvia Garrido Galera Alcaldessa 
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Ajuntament de Fogars de la Selva Sr. Josep Vilà Camps Alcalde 

 Ajuntament de Llinars del Vallès Sr. Martí Pujol Casals Alcalde 

 Ajuntament de Mataró Sr. José Antonio Ricis Saavedra Regidor 

 Ajuntament de Palafolls -  

 Ajuntament de Pineda de Mar Sr. Santiago Macip Esteller Regidor 

 Ajuntament de St. Andreu de Llavaneres Sra. Àngels Solà Jiménez Regidora 

 Ajuntament de Sant Cebrià de Vallalta Sr. Ángel Jaime Mondéjar Grané Regidor 

 Ajuntament de Sant Celoni -  

 Ajuntament de Sant Iscle de Vallalta Sr. Albert Auladell Beltran Regidor 

 Ajuntament de Sant Pol de Mar -  

 Ajuntament de Sant Vicenç de Montalt tècnica en representació  

 Ajuntament de Santa Susanna Sr. Joan Solà Vila Regidor 

 Ajuntament de Tordera Sr. Xavier Pla Baucells Regidor 

 Ajuntament de Vallgorguina -  

 Ajuntament de Vilalba Sasserra -  

 
 
Consells Comarcals convidats  

CC del Maresme -  

CC de la Selva -  

CC del Vallès Oriental -  

 
 
Altres assistents  

 
Sra. Àngels Palacio Pastor  

Gerent de la Gerència de Serveis d’Espai Naturals 
de la Diputació de Barcelona 

 
Sr. Carlos García Oquillas 

Coordinador d’àmbit d’Espais Naturals i 
Infraestructura Verda 

 
Sra. Marta Pascual Torné 

Tècnica de Medi Ambient de Sant Vicenç de 
Montalt  

 
Sr. Carles Caño Vilà 

Personal de confiança i assessorament especial 
de Santa Susanna 

 
Sra. Mireia Vila Escalé Directora del Parc del Montnegre i el Corredor 
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